
S POSVETA O URESNIČEVANJU SAMOUPRAVNIH DRUŽBENOEKONOMSKIH ODNOSOV V STANOVANJSKEM GOSPODARSTVU

Pomladiti mestno jedro
Minulo sredo Je bil za območje Ijubljanskega Centra organiziran posvet o
položaju, stanju in bodočih nalogah v stanovanjskem gospodarstvu.
Posvet je skllcal Komite občinske konference ZKS Ljubljana Center.
Tisto, kar je bilo na vabilu zapisanega, razumljivo, še dokaj abstraktno v
zvezi s temo posveta, so v razpravi osvetlili z vrsto oprijemljivih podat-
kov, ugotovitev In z vsem drugim, karje bilo potrebno operativnipripravi
osnov za bodoče delo v stanovanjskem gospodarstvu in politiki občine.

Kot večina prisotnih v raz-
pravi, se je vprašanja stanarin
lotil Milan Jerman, pred-
sednik Izvršnega odbora sta-
novanjske skupnosti Ljub-
ljana, že v svojem uvodu. Ilu-
zorno bi bilo govoriti o hišni
samoupravi, predno temeljito
ne opravimo s tem vpraša-
njem kot enim od poglavitnih
elementov stanovanjskega
gospodarstva, je dejal. Stana-
rina je spoznanje stanovalcev
v hiši, raste iz potreb hiše, so-
seske in stanovanjske skup-
nosti. Stanarina naj bi bila de-
janski strošek optimalnega
vzdrževanja hiše, je Jerman
poskusil z definicijo.

Vendar. kakor se taka defi-
nicija stanarine sliši eno-
stavna in je zato tudi naša
predstava o tem, kakšna naj
bi bila stanarina, sodeč po tej
opredelitvi lahko enostavna,
je v resnici drugače: še mar-
sikaj manjka, da bi bili pri
opredeljevanju stanarin lahko
povsem suvereni! Omenimo
le potrebo dodajanja solidar-
nostnega elementa v pojem
stanarine. Vemo, da tega mo-
ra vsebovati, odločili smo se
tako, vendar kako zadevo iz-
peljati v neposredni praksi,
nam še ne gre čisto od rok.

Kompleksna soseska
namesto golega
stanovanja .

Kljub vsem prizadevanjem
vse potrebno še ni opravljeno.
Posvet je nakazal vrsto reči,
ki puščajo .stanovalce, ali pri-
čakovalce stanovanj dostikrat
z zvrhano merico slabe volje -
ob tistem, kar nekako sodi
med osnovne dobrine, ki jih

človek potrebuje, da lahko
nemoteno dela in dobre volje
živi. Ob stanovanju torej.

Jerman je v uvodu na pri-
mer govoril tudi o zahtevah
po kompleksni soseski. Še
bolj razumljivo- bi se slišalo,
če bi dejali, da stanovanje sa-
mo po sebi v ljubljanski sredi-
ni še ne pomehi vsega. Še zda-
leč ne. In kako zelo je potreb-
no, da stanovalec, sedanji ali
bodoči, lahko računa z bližnjo
trgovino, z vrtcem, igriščem,
zelenjem, dohodom do stano-
vanja in še z vsem drugim, kar
urbani sredini (poleg golih
stanovanj, navadno nadrob-
ljenih po stolpnicah ali blo-
kih) daje značaj.

Na posvetu je bil znova iz-
postavljen problem zavirajo-
če zakonodaje. Tako bi lahko
dejali vsem veljavniro zako-
nom in odlokom, ki dušijo hi-
trejši samoupravni razvoj na
področju stanovanjskega go-
spodarstva, ki poudarjajo
osebne interese pred širšimi
družbenimi interesi, ki nada-
lje onemogočajo bankam, da
bi hitreje uveljavile svojo no-
vo vlogo tudi na tem po-
dročju;

290 hiš - nad sto let

V Centru je 290 hiš starih
nad 100 let. Podatek, ki p'ove,
da se pretežni del stanovanj v
občini kopiči za temi starimi
zidovi. Si kdo, ki hodi po glav-
ni mestni žili *in vznesen
ogleduje novogradnje, mo-
derne stavbe, more pred-
stavljati, da je le nekaj kora-
kov vstran tudi hiša s stano-
vanjem, ki ima speljano od-

točno cev za pralni stroj na
hišni žleb? ...

Posvet je jasno naglasil, da
bi bilo nepošteno dd stanoval-
cev v teh starih poslopjih
mestnega Centra, če bi sred-
stva v stanovanjskem go-
spodarstvu usmerjali izk-
ljučno ali predvsem v novo-
gradnje. Nujna je zatorej pre-
nova starega mestnega jedra.
Slednjo pa bodo bržkone
omogočila le dosti višja de-
narna sredstva kot je 30 mili-
jonov dinarjev, kolikor je
Center (kot edina občina v
Ljubljani) doslej najel kredi-
tov za najpotrebnejše sana-
cije.

Najbrž tudi ni nobena taj-
nost podatek (tajen zlasti ni za
tiste ljudi, ki se jim je kaj ta-
kega pripetilo), da približno
vsake dva meseca zazija - bolj
ali manj - kak strop v kateri
od omenjenih blizu trištotih
nad stoletnih hiš...

Nepovezana hišna
samouprava

Kaj lahko sklepamo iz po-
datka, da imajo hišni sveti ta
trenutek v občini na svojih ra-
čunih skupaj 15 milijonov di-
narjev, da pa je po drugi stra-
ni potrebna zelo dolga doba
za posamezne hiše, če hočejo
privarčevati sredstva za le
malo večjo investicijo? Pove,
da še ne znamo gospodariti z
združenimi sredstvi, mar ne?

Nekateri hišni sveti se meri-
jo v varčevanju - tudi tako, da
v resnici delajo škodo. V ne-
katerih modernih stanovanjih
(nekaj jih je vendarle zraslo
tudi v Centru) imajo, ra-
zumljivo tudi moderne napra-

ve, (dvigala in druge reči, ki
sodijo k vsem stanovalcem v
hiši), od katerih vsaj tiste naj-
modernejše terjajo rokovanje
strokovnjaka - denimo da
strojnega tehnika. Stanovalci
pa, da bi prihranili stroške
zanj, sami poskrbe, da napra-
va dela. Dela seveda le toliko
časa, dokler se (predčasno) ne
pokvari. In nepredvideni stro-
šek je tu. . .

Odmaknjena
zakonodaja

Ob vprašanju veljavne za-
konodaje se je posvet nekaj-
krat ustavil in v razpravi je
bilo rečeno, da kljub vsej širi-
ni (nemara zlasti zato) vzbuja
vrsto konfliktov in omogoča
celo vrsto zlorab. Treba bi bi-
lo ugotoviti, je bilo rečeno, kaj
je v resnici po sredi, da ima-
mo v eni hiši na primer 200
kvadratnih metrov stanova-
nja, po katerem se sprehajata
le dve osebi in že čez hodnik
številno družino, ki se stiska v
eni sobi! 2e dolga leta.

V ljubljanskem Centru je
bilo pred leti (zadeve se do
danes tu še niso bistveno
spremenile, so povedali na
posvetu) 720 sob, ki so ali ki
veljajo za stanovanja, ker v
vsaki od teh sob pač živi in
preživlja svoj vek družina. To
so »stanovanja« kot smo tudi
označili - v navednicah, zakaj
so brez pritiklin, ki delajo sta-
novanje za stanovanje in omo-
gočajo stanovalcem neovira-
no delo in življenje.

Del tega problema bi rešili s
stroškovnimi stanarinami, je
bilo rečeno. Toda kaj, ko bi
oziroma ko bo to rešilo le del
problema! Ljubljana je mesto,
ki daje lepe možnosti za žapo-
slitev, ki ima lepe možnosti za

. študij. Stanovalci na obsežnih
kvadratih se tega še kako za-
vedajo, ko sprejemajo -svoje
podnajemnike pod streho, ko
jim zaračunavajo tolikšne na-
jemnine, da bi z njimi porav-
nali še kaj drugega kot zgolj
stroškovno stanarino, in laj-
šajo«te na lahko pridobljene
vsote še od siceršnjih davčnih
obveznosti. To dosežejo pre-

prosto s tem, da podnaje-
mnika ne prijavijo kot stano-
valca. Evidenco bo treba poo-
striti, so poudarili na posvetu
in onemogočati take vrste iz-
koriščanja ter izmikanja ob-
veznostim.

Na posvetu so spregovorili
o vzrokih, čemu stanovanjska
gradnja ne poteka v skladu s
samoupravnim sporazumom
o temeljih srednjeročnega
plana do leta 1980. Sporazumi
o temeljih planov stanovanj-
skih skupnosti še niso potrje-
ni, masa sredstev zato ostaja
neizkoriščenih.

Povzetek in napotek
Posvet je, kot rečeno na začet-
ku pričujočega poročila, dal
napotke (povzetek razprave je
podal Zdene Mali, namestnik
sekretaija Komiteja občinske
konference ZKS Ljubljana-
Center) za bodoče akcije na
tetn področju. Ugotovljeno je
bilo, da je treba analizirati sta-
nje obstoječih sredstev ter jih
po potrebi prerazdeliti. Akcije v
stanovanjskem gospodarstvu
bo usklajeval izvršni svet ob-
činske skupščine. Sestaviti je
treba pregled potreb po sta-
novanjih ter tako analizo ini-
cirati v vseh delovnih sredi-
nah. Izdelati je treba točne
plane prehodov na ekonom-
ske stanarine. Treba si je pri-
zadevati doseči uskladitev ve-
ljavne zakonodaje s samou-
pravnimi sporazumi. Organi-
zirati je treba pogovor s ko-
munisti Staninvesta - o or-
ganizacijskih in kadrovskih
problemih. V skladu z resolu-
cijo osmega kongresa ZKS
bodo prizadevanja na tem po-
dročju šla v smeri poglablja-
nja samoupravne organizira-
nosti. Dalje je biio rečeno v
povzetku, je treba normalizi-
rati bivanje v starih stano-
vanjskih objektih ter ugotovi-
ti dejansko stanje v zvezi s po-
dnajemništvom. K akcijam je
treba pritegniti strokovne in-
stitucije ter ne nazadnje - za-
vrtati globlje v vprašanja, ki
se napletajo v zvezi s strokov-
nimi službami.
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